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editorial 

PORTALET 

La premsa forana: de premsa folklòrica a premsa ignorada 

Des dels anys 1978-80, en què es treballa molt per constituir i posar en marxa 
la nostra Associació, fins a l'actualitat han passat prop de vint anys. Els objectius 
aconseguits des de llavors són molts i, tal vegada, el més important ha estat la 
consolidació i la unió de l'AP.F.M. (Associació de Premsa Forana de Mallorca). 

Aquests darrers anys, el sòtil de publicacions associades s'ha mantingut en tom 
de les cinquanta, amb els alts i baixos propis d'una entitat tan diversa com revistes 
hi ha associades. Amb els anys, s'ha aconseguit que les institucions hagin participat 
d'aquest creixement i consolidació, fins al punt que els ajuts econòmics han pogut 
satisfer més d'una revista en crisi. També és veritat que per als setmanaris aquests 
ajuts no han estat més que testimonials, i és en aquest aspecte on volem centrar 
aquesta queixa. 

La premsa diària de Palma absorbeix la pràctica totalitat de la publicitat que 
les grans institucions públiques, Govern Balear i Consell Insular de Mallorca, 
destinen a promocionar-se ilo donar a conèixer els seus objectius. No debades, la 
premsa diària rep el que està en el seu dret a l'hora de demanar publicitat. La premsa 
forana rep, justament, les miques d'aquests ajuts institucionals. Fins al moment, els 
polítics han firmat pocs concerts econòmics amb l'A.P.F.M., la majoria per la seva 
contribució a la normalització lingüística, tot i que la premsa forana havia estat 
peonera en aquesta tasca; la seva difusió actual en català és possible gràcies a l'esforç 
comú de moltes de les publicacions associades. Cinquanta revistes que, per mitjana 
mensual, sumen un total de 98.000 exemplars de tiratge, i molts més de difussió i 
lectura. I, encara, pareix que demanam diners en un cap de cantó amb un capellet 
de palmes. També som conscients que la nostra premsa no pot viure dete~nada 
pels ajuts institucionals i que ens hem d'espavilar: no dormir a la serena, com diuen 
pel poble. 

Hem mantingut una fidelitat constant a les institucions, que, molt sovint, no 
ens han valorat suficientment. A l'hora de respectar els concerts, hem complit i hem 
procurat ser equànimes amb tothom, i aquesta equanimitat ha permès la unió dins 
l'Associació. Però, davant el futur imminent que ens espera, en què la 
professionalització i la competència faran trontollar les petites revistes associades i 
les que puguin néixer, cal pegar un crit ben fort perquè les institucions ens tenguin 
en compte a l'hora de distribuir els barems publicitaris que marquen. Ho repetim: la 
premsa forana no pot ser ignorada per les retallades pressupostàries. El nostre 
compromís va molt més enfora, i hem mostrat proves evidents de complir els nostr~s 
convenis. Als pobles, on la premsa diària no tracta directament la informació, i no 
té la fidelitat que ofereix la premsa forana, aquesta sempre serà una garantia per a 
les persones que hi viuen. Esperem, aleshores, que amb vista a l'any 1997 les 
autoritats polítiques ho tenguin més clar. 

Editorial conjunt de l'Associació de la Premsa Forana de Mallorca 
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Festes 

informació local 

Placa 
des 
Sitjar 

. Redactam aquestes línies després de la festa dels 
Reis, i quan encara ens manca superar les proves de Sant 
Antoni dels "darrers dies" . 

Començant per l'Esperança, ningú no ignora com 
fou d'accidentada aquesta celebració. Es varen perdre les 
claus de l'esglesieta i de la sagristia, i per si no hi havia pocs 
nirvis, un municipal va procedir a la detenció d'en Martí 
Adrover "Tino" per una qüestió, segons sembla; 
d'aparcament, quan aquest anava a l'ofici. Hi ha denúncies 
creuades i la Justícia ja dirà l'última paraula. Amb tot, 
l'espectacle fou lamentable i els ànims anaven alçurats 
entre la gent. Per altra banda, es notà a faltar la presència 
de les autoritats. Paradoxalment, a les escoles sí que feren 
(esta. No volem pensar que algú es vol carregar aquesta 
festa, però arriben a venir mals pensaments ... I que consti 
que no tot fou negatiu. Per exemple, l'exposició de 
fotografies antigues, "Estampes gabellines", organitzada 
per Sebastià Ferrer "Maleter" i Antoni Flaquer "Coix" va 
ser tot un èxit de públic i una mirada engrescadora cap al 
nostte passat. 

Les de Nadal i Cap d'Any, de festes, transcorregueren 
dins la tònica habitual. Les "sibil.les" foren aquest any, 
Antònia Vives i Mariona Flaquer, a Capdepera i Cala 

Rajada. Les campanades es seguiren, majoritàriament, 
davant els campanars de les dues esglésies. Les festes 
foren a l'abast de tots els pressuposts: des dels qui s'ho 
muntaren en pla familiar fins als buffets més sofisticats (i 
cars). L'única celebració "cívica" fou la convocada per 
Obra Cultural Balear: per segon any, un grup de gent va 
festejar la conquista de Mallorca pel Rei Jaume I; l'acte 
consistí en una conferència del professor Antoni I. Alomar 
sobre els símbols de Mallorca i en una torrada, acabant 
amb el cant de "La Balanguera". 

Els Reis, per la seva part, arribaren sense novetat al 
port dc Cala Rajada i, posteriorment, a la plaça des Sitjar 
de Capdepera. La cosa començà bé però acabà banyada, 
ja que, per variar, plogué una vegada més. Durant el 
repartiment de juguetes va fer fred però no plogué. L'opinió 
general és que, aquest any, l'arribada dels Reis fou menys 
espectacular i, per tant, més austera que en edicions 
antetiors . El so, a Cala Rajada, no fimcionà gaire bé i a 
més, no es va encendre la garlanda de llum instal.lada al 
mur del moll, per una fallada tècnica. En tot cas, la cosa 
sortí suficientment bé com perquè els nins s'hi engrescassin 
un cop més i per mantenir un nivell alt, situant la nostra 
entre les millors festes de Mallorca. 

Herodes 
Després de cinc anys, la Comissió n~ls Reis 

s'embarcà, el passat 26 de desembre, en una nova 
representació del Rei Herodes, la popular peça teatral que 
coneixem des de temps immemorial. Es varen mantenir els 
canons habituals i els personatges es cenyiren, més o 
manco, al guió, tot i algunes exageracions (habituals, per 
altra banda). El paper principal va estar a càrrec d'en 
Guillem Febrer, secundat per Antoni Perelló, Paco 
Calderon, Joan Genovart, Gabriel Torres, Tolo Alzina, Es 
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informació local 

Ca Que Menja Globos, etc. La tropa de romans, una altra 
vegada, la representaren jugadors i tècnics del C.E.Escolar. 

Consells escolars 
S'han renovat els consells escolars dels centres de 

s'Alzinar i s'Auba, en la seva totalitat. A més dels càrrecs 
directius, els representants del professorat i dels pares, 
cinc per cada estament, també han estat canviats, així com 
un representant dels alumnes i un del personal no docent. 
Com anovetat, aquesta elecció es fa per un període de 
quatre anys, el doble que fins ara. 

Col.legi s'Auba 
Equip Directiu: Francesc Fuster, Teresa Vicente i 

Antoni Sureda. 
Representants professorat: Maria Orpi, Daniel 

Bosch, Francesc Barbon, Apolònia Rosselló i Maria Isa
bel Magaz. 

Representants de pares i mares: Miquel Rechac, 
Catalina Mestre, Mercedes Gómez, Rafel Hemandez i 
Antoni Iuan. 

Representant alumnes: Vanessa Celis. 
Representant PAS: Josep Cirer 

Col.legi s'Alzinar: 
Equip Directiu: Ana María Garcia, Coloma Mayol 

i Ana María Muñoz. 
Representants professorat: Catalina Alzina, 

Francesc Barbon, Francisco Galian, Àngela Massanet i 
Maria Magdalena Torrens. 

Representants pares i mares: Joan Genovart, Jeroni 
Sureda, Margalida Terrassa, Margalida Flaquer i Luís 
Carlos Faba. 

Representant alumnes: Maria Esperança Morey. 
Representant Ajuntament, per a les dues escoles: 

Josep Gallego. 

Urbanització. 
Als qui vivim a Cala Rajada o a sa Font de sa Cala, 

la proliferació d'obres de remodelació i nova construcció 
ja no ens diu. res, ens hi avesam : cada any proliferen , a 
final de temporada , per tot arreu, formen part del 
paisatge, com les síquies als carrers per renovar canonades 
d'aigua, fils d'electricitat o telèfon. 

Però si fem compte enrere i intentam recordar com 
era una zona o l'altra fa uns anys, pocs - no fa falta anar 
massa enrere-, podrem adonar-nos de com canvia el poble 
en pocsanys. Així sa Font de Sa Cala amb els nous blocs 
d'apartaments, Cala Rajada amb la construcció dels darrers 
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solars buits del casc urbà o Canyamel amb la pràctica 
urbanització de tota la vessant sud d el Cap Vermell, han 
canviat irremeiablement. Ara a la zona de Canyamel, prop 
del camp de golf, es preveu una nova urbanització. Potser 
ja prevista, potser en terrenys urbanitzables, potser amb 
unes magnífiques contraprestacions, potser molt ben 
dissenyada i construïda, amb un estil preciós ... però no 
deixa d'ésser una ahra urbanització a un municipi que 
comença a estar saturat. Diuen que tindrà unes 600 places 
a afegir a les que ja sobren ... però a més resulta curiós que 
hagi estat el Consell Insular de Mallorca el que 1 'ha aprovat 
"davant el silenci administratiu del consistori gabellí, una 
vegada subsanades les deficiències del projecte". 

També la zona de Cala Lliteres, abaix dels Pelats, 
patirà un fort impacte amb un nou bloc. La següent imatge 
és prou eloqüent. 

Copa Davis. 
És el tema estelarde l'hivern. La celebració d'aquest 

eveirt esportiu a Cala Rajada ha aixecat la lògica expectació. 
Abans de la celebració, amb un ambient calgejat pels 
propis tennistes critièant l'elecció de seu, entre d'ells el 
mallorquí Carles Moyà, ha estat notícia als programes 
esportius i als noticiaris televisius. Curiosament, hi ha una 
certa por a una presència excessiva d'estrangers -alemanys, 
especialment- i a la possibilitat de no tenir acabades les 
obres de la nova pista del Coll d'Ós a temps. 

Amb els abonaments nominals es pretén controlar 
el destí de les entrades i alhora evitar la revenda. Ens han 
informat que les reserves són molt optimistes, i per això es 
contruiran 7.200 seients, en lloc dels 5.000 prevists. 

Fins ara, però, l'única cosa preocupant és el retràs 
en la construcció de la pista, degut al temporal de pluja que 
hem patit les últimes setmanes, el qual ha impedit la bona 
marxa de les obres i fa patir els organitzadors. 

Per cert, el dia 7 hi hagué una reunió al local del 



informació local 

Faralló, entre comerciants, restauradors i Ajwrtament, per 
tractar el tema de l'eliminatòria. S'intenta que a Cala 
Rajada hi hagi ambient i els comerços i establiments 
públics es trobin oberts. 

Vaga. 
La vaga general de funcionaris tingué uila resposta 

irregular. Ales escoles un 1 O O% del professorat de S'Alzinar 
la secundà , mentre que a S'Auba no arribà a un 50%. A 
correus fóu mínima , a l'Ajuntament fóu practicament 
total i a sanitat igualment. 

De moment no es preveuen noves mobilitzacions. 

Llevant en marxa. 
A la nostra zona s'ha creat una nova ONG per 

ajudar al tercer i quart món. La seva primera acció ha estat 
un viatge al Perú, a la selva de l'alt Amazones, realitzat per 
sis persones de la comarca, entre d'elles, Tomeu Garau 
''Bombu". Ara per ara la seva zona d'actuació és San 
Lorenzo, un punt de comerç i deseiJ.volupament de la zona, 
que permet la seva acció dins la selva. Els seus projectes 
prioritaris són l'atenció a malalts tuberculosos al centre de 
salut, campanyes de vacunació, la desparasitació a nins 
menors de 7 anys i l'adquisició de material, com una 
motoserra o dues embarcacions per millorar les 
comunicacions dels nuclis de població. 

Per al proper número preparam una entrevista a fi 
de conèixer les impressions que es dugueren d'aquesta 
experiència. 

Alltours. 
El majorista alemany ALL TO URS, trià Mallorca 

i concretament Cala Rajada, per presentar el seu progra
ma mundial per a l'estiu 97. Àquest és el tercer majorista 
de viatges alemany, després de Nekerman i Tui, amb 
àmplia presència al nostre municipi. 

A l'hotel Serranó Palace, de recent inauguració, 
comparegueren uns 250 propietaries d'agències de viatges 
a més de diverses autoritats, entre d'altres el director 
general d'ordenacíó de turisme, Alfonso Ruiz, el regidor d~ 
turisme de l'Ajuntament de Capdepera, Joan Llull, 1 

representants de Alltours, que manifestaren el seu interès 
perquè Mallorca sigui un destí capdavanter. 

Festes 
Enguany les rues vénen molt avançades. 

Pràcticament aferrades a les festes de Sant Antoni i 
coincidint amb l'eliminatòria de la Copa Davis, i això 

explica l'interès perquè aquesta manifestaciópopulartengui 
una bona participació. Esperem que al manco com la 
d'altres anys. 

Per al mes de febrer l'Ajuntament té previst 
desenvolupar una sèrie d'actes culturals amb la filosofia, 
segons el regidor de Cultura Josep Gall ego, de mostrar els 
grups locals. Així, dia 1 de febrer actuaran les agrupacions 
de ball de bot, dia 21a Banda de Música de Capdepera, dia 
3 Ma. Antònia Gomis, dia 4 la Coral s'Alzinar, dia 5 està 
previst uÍl. sopar de Gala amb la presència del Príncep 
d'Espanya, D. F elipe de Borbón , i dia 7 i 8 estan previstes 
Les Rues. Alhora es preparen 3 exposicions a diversos llocs 
de Cala Rajada (hem de suposar a diversos hotels , donada 
la mancança d'una casa de cultura o sala d'exposicions 
municipal al nucli de Cala Rajada). Tot això a banda del 
que pugui desenvolupar el propi comité organitzador. 
Així, doncs, ens espera un principi de febrer d'allò més 
intens. 

Rotonda 
No ens cansarem de dir-ho: la rotonda de l'autovia 

Joan Carles I és un veritable punt negre de la xarxa viària. 
Aquest hivern, amb el mal temps, ha quedat palesa la seva 
perillositat. Alguns comenten que pot ser la qualitat de 
l'asfalt, altres l'excés de velocitat o la pròpia situació de la 
rotonda, el cert és que cada setmana hi ha un parell de 
topades o ensurts ... Caldria estudiar seriosament quina 
solució pot haver-hi, perquè així no pot seguir. 

Rondalles 
El dia 21 de desembre es presentà en societat la 

recopilació de rondalles inèdites, feta pel gabellí Pere Orpi 
i Ferrer. L'actetingué lloc en el saló de plens de l'Ajuntament. 
Enmig del maremàgnum de celebracions amb motiu del 
centenari de la primera recopilació feta per Mn. Alcover, 
el llibre del nostre paisà aporta un material que havia 
quedat a lloure, sense fixar, i que a partir d'ara ja és a 
l'abast dels amants de la nostra literatura popular. L'obra 
compta amb una presentació de Gabriel Janer Manila i un 
bon grapat de fotografies antigues, la majoria de Capdepera, 
com ho és l'origen de bona part de les narracions 
arreplegades. L'edició ha estat a càrrec de Lleònard 
Muntaner, amb l'ajut de la Conselleria d'Educació, Cultu
ra i Esports, i de l'Ajuntament de Capdepera. 

Vols ser voluntari ? 
Dia 13 de gener reunió per ala creació d'un cos de 

volunaris per al suport a l'organització de la Copa Davis. 
Al Saló de Plens de l'Ajuntament 
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Nn.ts. 

agenda 

Agenda dc la Vila 
Mes dc noycmbre 

di;:¡ 25-10-96: 1\lcx;:¡ncJcr A;:¡ron Jcsse Evans, d'en 
1\lcj;:¡ndro Bcnj;:¡miu i Luda Margan~t. 

di:.~ 4, /\lcjandro M;.¡rtíncz M111íoz d'/\rluro i Ana Ma 
di:.~ 5, Sofill. 1-lildergard Andiéln Wessel d'en Pedro i 

Hilderg.<~rò. Maria 
dia 8, Sara Alvarez Fernàndez d'en Miquel i Ma del 

Mar 
dia 10, Gabriela Gil Martín, d'en Gabriel i Irene. 
dia 12, Vancsa S<mchez Cont.reras, d'en Esteban i 

Franci sc;:~ 
dia 15, Alejandro Javier lzquierdo Camargo, d'en 

Alejandro J11vicr i Nonm1 Andrea. 

NIICC.'ò. 

dia 2; M;:~~~~o /\ntònin Moreno Grada i Catalina Anil 
rcrr~r B:m·cl1Y 

dill. I(), rr:uwism MI~S:t (~il i Vic·cnl'rl DurAn l'vf'7olrquc7. 
dia I lJ. Jo:.~n ( .::.,rl1~s lkrn11t S;:¡l;:~s i /\n tònia Moll Sal11s 
dir~ 2:1, Ma111u'l /\seusio Dur~n i M(lllica Martínez 

B11uzA 

Finnts. 
di;:~ 2, Margalida Fl11qt1er Pascwtl (1,915) 
dia 21, Catalina Llinàs Palo).l (1.910) 

Mes de desembre 
Nn.ts 

di11 2, M:trina M111ioz Rubio d'en R;:¡f;:¡el i Ma del 
Carme -

dia 3, Blanca Alcj<mdra Ortega Martín, d'en José 
Anlónin i Maria }s;:¡bcl -, 

Jia 17, Joana Maria O iez Bordoy de n a Paquita 
dia 18 Vicent Rier11 V ega d'en Miquel Àngel i 

Ynl;:mda 
<li A 19, Mchdi R;:¡h;:~ï J .AdAria d'en 1\m;:~r i Antònia 
dia 28, Naomi Cahrcro Garcia, d'en Pedro i MaPilar 

Nt~r.r..'>. 

I >irt :~ 1-1 I, Nin 1lau 1 =Jac¡ uer Juan i M1-1ria Garau 
Full:u1:1 

di:1 ï, Ju:u1 Tost- Mulioz Uced;¡ i Margmita Ru~~o 
MHSSHIH~t 

di::~ 21, Jorg<~ Pén~ 7. T ,ópcz i Marí;¡ dd Carme Garcia 
Pr.raita 

Fimtfs. 
dia 8, Angela Flaquer Cantó ( 1.912) 
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Doncs .. l-lomes 

NaixcnL 34 35 

Fi n ::~ts Ió 20 

Noces civils 21 canónics 13 

DARRERS DIES 
1997 

Total 

69 

36 

34 

Capdepera, rua gabel/ina 

Concentmció à l'Escorxador 

Ball a la plaça des Sitjar amb 

"Orquestra Cala Agulla" 

Cala. RafadÇl., rua calarrafadera 

Concentració al carrer Llegftimòs 

(davant- hotel Am01·6s) 

Ball a la Carpa instal.lada a la 

plaça dels Pins, amb /'orquestra 

"Tumbct dc So/fa " 

Conccmlracions a les 20'30 lwr C!..<= 

Sortida a Ics 2 7 hores 



actua mat 

P'ES CAP QUE CREMA 
El dissabte dia 14 de desembre es van 

lliurar els premis del VI certamen de pintura 
Vila de Capdepera. Els guardons. foren els 
següents: 

1er.- Josep Guerrera (350.000 ptes.) 
2n- Bàrbara Juan (200.000 ptes.) 
3r.- Sebastià Massanet (100.000 ptes.) 
Local.- Peter Hohenald (125.000 ptes.) 

Aprofitant l'entrega d'aquest premis, 
parlàrem amb el guanyador, Josep Guerrera, un 
jove artista qui, recentment, ha participat a la 
fira de l'art ARCO i ha estat guanyador del 
certamen de pintura jove del Govern Balear. 

- Què et sembla aquest certament de pintu
ra de Capdepera? 

- Molt bé. S'ha de dir que és un premi molt ben 
dotat econòmicament, i això atreu molts de 
participants, no debades s'han presentat més de cent 
obres. Crida l'atenció q ue un poble com el vostre 
convoqui un certament tan interessant. 

- Com ha estat això de la teva participació? 

- Primer de tot, com a mitjà de promoció. És 
important tenir l'oportunitat de presentar la teva obra. 
Els premis són importants per això, per donar-te a 
conèixer i a mé_s t'ajuden a vendre. Avui en dia el 
mercat de l'art està molt difícil, poca gmt compra, 
contràriament al que passava ja uns anys, quan es 
comprava de tot. La pintura era una inversió i els 
preus pujaren molt. 

Ara hi ha galeristes que es veuen obligats a 
tancar malgrat tenir una bona orientació i ser bons 
professíOitals. Incll~s gent amb 11om ja creat té 
dificultats per vendre. Per als qui començam encara és 
més difícil. D'aquí la importància dels concursos, per 
treure part de la nostra obra. 

- Com veus el nivell de les obres quí 
exposades? 

- Les obres seleccionades tenen una molt bona 
qualitat, realment crec que el certamen té un nivell 
molt alt. 

Només ens queda desitjar sort, en 
properes convocatòires a tots els participants, i 
manifestar l'èxit de participació al recuperat 
Concurs de Pintura Vila de Capdepera 

Cap Vermell, desitja als seus lectors, amics i col.labòradors 
un feliç i venturòs any 1997 

MOLTS D'ANYS ! 
--- -----------------------Cap Vermell 7 
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solidaritat 

L'Iceber 

D iBv o ~ Luc(A 1-=<oELR.iGuc.z. 

\bEA : AtlioN io 'KoDR.l Go 
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biblioteca 

Biblioteques de Mallorca 
Centre coordinador 

LES FESTES 
- ' .. .... --- ---- - -· .. 

DE NADAL 
A LES BIBLIOTEQUES 

Durant aquestes festes de Nadal hem aprofitat les 
vacances escolars per organitzar activitats adreçades als 
usuaris més petits. Hem deixat Wl poquet de banda la 

. nostra funció tradicional i hem desenvolupat més la lúdica, 
realitzant tallers divertits i creatius. Els matins les 
biblioteques es convertiren en llocs d'esplai i creació -tot i 
que l'horabaixa continuàrem amb les tasques habituals 
d.'ínformació i documentació-. 

Aquests animats matins els aprofitàrem per dur a 
terme tot un seguit d'activitats adreçades sempre, en última 
instància, a fomentar el gust per la lectura: contàrem 
contes, férem Wl betlem, molts de dibuixos nadalencs, 
neules i, fins i tot, creàremelnostrepropijocperentretenir
mos i passar-lo d'allò més bé. 

L'hora del conte, una de les activitats més 
conegudes i de més tradició, va consistir en explicar 
oralment una narració amb la intenció de despertar en els 
infants 1 'interès cap a la lectura i els llibres. Hem de dir que 
va ser un gran èxit i immediatament els nins es dedicaren 
a pintar tot tipus de dibuixos aHusius al conte i als seus 
personatges, pintures que ens serviren posteriorment per 
decorar les sales de lectura. Els dibuixos que més agradaren 
foren premiats amb un lot de llibres. 

Els menuts també participaren en la creació del 
Betlem de la biblioteca. Amb plastilina, un parell de llibres 

orientatius sobre com modelar les figuretes i pocs materials 
més dissenyaren uns naixements molt originals. 

El darrer mati el dedicàrem a la confecció del 
MEMORI DE NADAL, un joc que ajuda el nin, a nivell 
psicològic, a desenvolupar la seva memòria visual i, à 

nivellligüístic, a millorar els seus coneixements de català. 
El més divertit fou que no només es tractava de jugar-hi 
sinó que abans l'hagueremde crear amb cartolines, pintures, 
ajudant-mos del diccionari i amb molta ímagínació. 

Si, finalment, hem de fer balanç de com s 'han 
viscut aquestes pasades festes a les nostres biblioteques, 
podem dir que ningú dels que han vengut no han deixat de 
divertir-se, desenvolupant a la vegada la seva creativitat, 
enrevoltats en tot moment de la màgia dels llibres. Només 
el temps, durant certs dies, no ens acompanyà, la qual cosa 
motivà que l'afluència d'al· lots no fos massiva, tot i que 
si va ser prou significativa. 

···t¡·l ~! p · Consell ·lnsular 
- I de Mallorca 
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Aquest mes cedesc, amb molt de gust, la 
meva modesta tribuna a l'amic Josep Pizà. El seu 
treball s'adiu perfectament amb l'esperit d'aquesta 
secció i a més està escrit amb molta més lucidesa de 
la que jo mai seré capaç. 

SOCIOLINGÜÍSTICA PER A 
JOVES 

(una perspectiva catalana) 

La lectura d'aquest llibre ens ha deixat una 
doble sensació. D'una banda ens ha semblat retor
nar a les avorrides aules del batxillerat en què 
professors tan persistents i il.lustrats (potser algun 
pel mateix autor) com Soler i Camardons assaltaven 
les nostres neurones amb tot un seguit 
d'enumeracions i explicacions que ens afanàvem a 
transcriure ràpidament i desordenadament als fulls 
de paper que s'aguantaven quasi miraculosament 
en una mena d'instrument de tortura per a les 
vértebres, d'inspiració nord-americana anomenat, 
molt eufemísticament i erròniament, pupitre. 

D'altra banda, Sociolingüística per a joves ens ha 
submergit en una mar de conceptes, matissos, 
idees i reflexions que podrien constituir, cadascun 
per separat, la base de les discussions més 
aferrissades i irressolubles. 

En efecte, d'aquesta nostra immersió 
sociolingüística n'hem extret la conclusió a què 
algun filòsof de l'antiguitat arribà després de tota 
una vida de recerca: només sabem que (de 
sociolingüística) no (en) sabem res. El palesament 
d'aquesta igonrància no l'acceptam, com tampoc 
no ho féu el filòsof, negativament, ans al contrari. 
Aquesta nostra ignorància ens serveix, precisament, 
de punt de partença òptim per a recórrer el llarg 
camí que ens separa d'un coneixement ideal de la 
matèria, camí, altrament, que no ens vèiem capaços 
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de recórrer completament (pretendre-ho seria un 
acte de pedanteria impropi d'essers civilitzats). 

Però anem a allò que realment ens interessa. 
Els temes que Solé i Camardons ens presenta al seu 
manual ens afecten a tots i és aquest fet el que pot 
provocar que algú caigui en l'error de pensar que, 
de sociolingüística en pot parlar tothom. De 
fet,poder-ne parlar, allò que se'n diu poider-ne 
parlar, és cert que tothom pot fer-ho, però aquells 
que es molestin a fullejar l'obra que ens ocupa 
s'adonaranque molts cops s'està millor amb el llavi 
superior ocupant la seva posició natural, 
simètricament recolzat sobre el llavi inferior. 

Quant als continguts del llibre, és cert que 
s'han d'observar amb perspectiva i tenint sempre 
en compte els distints corrents amb què es pot 
tractar el tema i llurs nomenclatures. Però no és 
menys cert que del manual de Soler i Camardons 
se'n poden salvar algunes veritats com a temples, 
les quals, tant de bo, paguem observar algun dia 
amb l'enfocament llunyà que ens ofereixen els fets 
passats i superats. D'aquestes veritats, nosaltres en 
volem destacar dues, a saber: la desmitificació del 
terme i de les actituds derivades del concepte de 
bilingüisme ( ... he deals with other subjects, such as 
bilingualism, a notion that he demvths... SEDEC
NEWS LETTER, gener de 1989) i la noció de 
(s ub )normalització lingüística. 

De la concepció de bilingüisme que l'autor 
ens presenta només cal citar-ne una idea: 
desmitificació. 

En efecte, Solé i Camardons és o, més ben 
dit, fou un dels primers autors que s'atreví a 
qüestionar una mena de dogma que el servilisme 
d'u~s i la manca d'empenta d'altres ens havien 
imposat en èpoques dures per a tots en què la por 
a la fam i a la sang, tan properes en la memòria 
col.lectiva, feren que primassin el pa i la pau sobre 
la llengua ilaidentitatnacional. I per si algú no s'ho 
acabava de creure, una caricatura, quasi 
valleinclanesca, del caporalet que féu trontollar els 
esquemes de mig món a mitjans del present segle 
quan els nostres avis estaven massa cansats per 
tremolar, s'encarregà de recordar-nos-ho a cop de 
culata i metralleta, digna herència de prop de 
quaranta anys de dictadura. 

Nosaltres érem uns infants quan tot això 
succeïa, però és ara quan valoram l'enorme dimensió 
d'un fet que hagués pogut canviar radicalment el 
nostre futur. Volem dir amb aquests paràgrafs que 
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col.laboració 

Soler i Camardons, en un acte de valentia foragità 
els fantsmes que vagaven sobre la qüestió i en féu 
un enfocament en el qual primaven la llengua i la 
identitat nacional sobre la por a una fam i a una 
sang que el públic a què fa referència en el títol de 
la seva obra respectam però, tanmateix, no entenem 
ja que, sortosament, no l'hem. haguda de patir mai. 

Que el bilingüisme és una falàcia és una 
afirmació que, objectivament, no ha costat gaire 
d'acceptar partint delfet que a hom, per naixement, 
li pertoquen una cultura i una llengua determinades. 
La cosa es complica quan entra en escena una 
segona llengua que, com conclou l'autor (i aquí rau 
la importància del terme desmitificació), sempre 
ocuparà una posició superior o inferior a la llengua 
genuïna, però aquesta situació mai no serà igual: 
Finalment, el problema esclata quan a jhom se li 
imposa una llengua que li és aliena i es pretén que, 
com a mínim, domini la llengua imposada. Grosso 
modo, podem concloure que o bé es pot acceptar la 
llengua imposada o bé se la pot rebutjar, però allò 
que no es pot fer és adoptar una postura bilingüista 
ja que, com molt bé diu una expressió popular, això 
seria defensar un concepte que ni és figa ni és raïm. 

Quant a la segona, i última, idea que ens 
agradaria destacar en aquest nostre recull de 
digressions sobre alguns aspectes del llibre de Solé 
i Camardons, direm que ens sembla que l'autgor 
aporta allèxim caW.à un m~ologisme sublim. Cada 
cop que llegim l'expressió (sub )normalització lingüís
tica ens hi recream i en descobrim matissos que 
enriqueixen la ironia i el cinisme amb què cal 
opservar i atacar la realitat que ens adversa car 
d'individus mostatxuts i petitets que basen els seus 
arguments en punts molt concrets de la seva 
anatomia masculina no en trobam molts, 
sortosament, en la nostra tradició més genuïna. 

L'autor, amb aquest terme, torna a 
desmitificar, des del nostre punt de vista, tot i que 
indirectament, un concepte intocable: el de la 
constitucionalitat. A la pàgina 111 se'ns citen 
quatre fragments en què es parla de normalització 
lingüística al País Basc, a Galícia, al Principat, al 
País Valencià i a les Balears. Solé i Camardons 
obsex:va, irònicament i cínicament, que aquestes 
lleis constitucionals no fan sinó imposar 
constitucionalemtn l'espanyol als territoris 
esmentats, això sí, amb concessions per a l'éuscar, 
el gallec (i no el galaico-portuguès) i el català (del 
Principat, del País Valencià i de les Balears, 
separadament, perquè ningú no s'enfadi). 

Aquestes concessions, emperò, poden 
enlluernar-nos. Cal tenir en compte que estan 
emmarcades en una constitució que, per definició, 
imposa corn a llengua pròpia una llengua aliena a 
gallecs, éuscars i catalanoparlants. Per tant, tot 
intent institucional de normalització lingüística 
que es mogui dins el marc constitucional estarà 
llastrat pel pes de la Constitució (valguin les 
redundàncies); és a dir, contribuirà al procés de 
(sub)normalització língüística que juga a tenir-nos 
contents amb fites que els demagogs s'encarreguen 
d'enaltir mentre els pessimistes (i, tanmateix, 
realistes) corn Solé i Camardons s'afanyen a 
caricaturar amb la ironia i el cinisme que hem 
destacat uns paràgrafs més amunt. 

JOSEP PIZÀ I OLIVER 

Fitxa bibliogràfica: 

Solé i Camardons, Jordi; SOCILINGÜÍSTICA PER 
A TOVES, una perspectiva catalana. La llar del 
llibre, Barcelona, 1989. 
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conversa 

Conversa amb ... Jaume B. Solivelles 
Jaume S olivelles fa anys que va darrere fer 

realitat un projecte que rondina pel seu cap: crear 
un espai on gent de diverses procedències i 
inquietuts puguin relacionar-se ... però és millor 
que sigui ell mateix qui ens expliqui aquesta idea. 

- Quan i com sorgeix aquesta idea de què 
parlam? 

- SrJrt de la mancança d'un espni de trobada forn. 
dels llocs mermntils. Hi ha bars, discoteques, cnfeteries, 
restaurants, t¡ue tenen una detennirrada Junció lúdica i de 
relació molt ClJncreta, però també tenen limitacions. 

A Capdepera hi manqum espais per conviure, per 
facilitar la Jonnació persoual o simplement per esplaiar
se. T (Jt això tendria cabuda a 1m casal del poble, ou podria 
trobar-se i relacionar-se gent, amb un marcat caràcter 
intercultural, sense prejudicis ni artificis. 

Si en aquest casal hi ClJmptlregués gent amb 
inquietuds espo1tives, culturnls o fonnatives, podria crear
se un lloc d'ettriquimmt personal, com zma escola on tots 
podem apreudre de tots. 

Imagiunu rom seria de profitós que gmt de distints 
ambients o estrats socials i fe illes diverses, CJ:itlascú amb les 
sel'es experiències, coincidís en u.n lloc i dugués a tenne 
tasques comunes. 

Un altre aspecte important és tenir en compte que 
vivim n una societat turfstica on/a realitat social cmtvin. 
molt ràpidame1l t i cal estar actius i agafar-ne el ritme. Es 
pot crear zm fora de debat molt important. 

-Com s'hauria d'estructurar i organitzar aquest 
projecte? 

- Bàsicament, s'hauria de partir d'una fundació 
amb aportacions personals en fonna de quotes o 
partidpacions que pennetessitl comprar u11 local o espai i 
oferir uns certs serveis. 

El destf d'aquest espai m serien els diversons grups 
t:ulturals, esportius, musicals, etc., grups que ara fan 
molta feina sense relacionar-se. Es tracta de col.lectius 
amb una gratt experiència que swint qzJeden limitats per 
manca de comunicació mtre ells. La finalitat rUtima seria 
la promoció humana integral, que abastàs totes les facetes 
possibles i totes les generaCions. 

-D'on surt aquest model organitzatiu? 
- Jo teuc la experiència del Patronat Obrer de 

Palma, on diversa gent trobava sortida a les seves 
aspiracions i aficions: feien bàsquet, excursions, teatre 
música ... Hi havin molt bon mnbient. Crec que amb 

Cap Vermell 12 

imaginació i gratuïtat per part de la gent, aquest model 
es podrin. aplicar perjèctamcnt a Capdepera. 

- Quina orientació tendria aquest casal? 
-Caldria que fos t!ClJ1ifcssional, apolitici multiètnic. 

Ha de sorgir de la pròpia societat, 1t0 lligat a cap 
institució, malgrat pogués rebre aj1ides puntuals de caire 
institucional per a les seves activitats. Hauria de tmir 
plena autonomia i funcionar amb un sistema 
autogestionari. Alhora és importa11t que el gmp de gmt 
que el confonni sigui ohe1t, hauria de fer feina de dins cap 
afora. 

Hem d'aprendre a J7iure i compartir experiències, 
situacions i il.lusions, valorant el que facin o puguin 
aportar ls altres. 

-Aquesta idea, en quin punt de realització es 
troba? 

- Ara per ara només és un projecte. He teugut 
ClJntactes amb diverses associacions del poble i inclús he 
plaute jat llocs a:mcrets, com "La Ponderosa" o nn Cabroua, 
que es troben ben situats i tenm esp&lis perque tota la 
jamtlia pogués trobar-s'hi bé, des dels nins als padrins. 

-Vols puntualitzar alguna cosa? 
-Agrair-vos l'oportunitat de poder plantejar davant 

el poble aquesta idea que pot beneficiar molt la comrm it.at. 

L'oferta està llançada. El repte llançat per 
Jaume Solivelles és aqui. Ara cal que aquests grups 
i entitats de què parla, recullin el guant. 



ajuntament 

L' Ajuntament 
informa 

l'ANEI de Cala Agulla-Sa Mesquida. 
- Sol.licitud al CIM de la redacció del projecte 

tècnic, assessorament i ajut econòmic per la 
restitució de l'abocador de residus de Son Terrassa. 

- Sol.licitud al CIM de la modificació del 
pla director de residus sòlids urbans que sols con
templa la incineració, per tal de donar cabuda a 
les accions de REDUCCIÓ, COMPOSTATGE i 
RECICLATGE. 

Acords del Ple de dia 22 de novembre de 1996 
- Compra dels terrenys aferrats al Camp mu

nicipal d'esports "Es figueral" per import de 
3.947.400.- Pts Acords del Ple de dia 10 de desembre de 1996 

- Adjudicació de la contractació de l'obra de 
cosntrucció del Pavelló Poliesportiu Municipal a 
l'empresa Construcciones, excavaciones y asfaltos 
sa - Construcciones Gómez-Quintero sa liTE per 
la quantitat de 152. 343.420.- Pts. Nomenant di
rector de les obres a l'Arquitecte Mateu Cairió. 

- Aprovació de l'ordenança fiscal reguladora 
de la taxa per llicències d'auto-taxi i altres vehícles 
de lloguer. 

- Aprovació dels conveïns amb la Creu Roja 
per 1997 que suposa el manteniment del local, un 
xofer tot l'any i un altra de novembre a març. 

· - Contribucions especials de la depuradora: 
Aprovar 

I. la sol.licitud a la Junta d 'Aigues del Govern 
Balear per: 

) ampliar el t ermini de presentació 
d 'instàncies fins dia 1 de març de 1997 

b) que doni trasllat a l'Ajuntament de la 
relació d'afectats per les contribucions especials 
de referència. 

e) Que els doblers que no siguin retornats 
als contribuients retornin al municipi en forma 
d'inversions. 

d) La inclusió dintre de l'expedient de la 
compensació de contribucions per la depuradora 
de Font de sa cala. 

2. Posar els muitjans necessaris perque els 
contribuients puguin efectuar la reclamació. 

- Modificació dels tipus d'interés del prèstec 
de 190.000.000. Pts de la Caixa del 0,75 al 0,35 
MIBOR. 

- Aprovació de la moció de solidaritat amb 
les víctimes del conflicte del Zaire, recollint el 
manifest entregat pels alumnes del e p s 'Alzinar i 
fer un donatiu a la ONG Mallorca solidària de 
200.000.' Pts. 

- Aprovació de les propostes al Pla director 
de Canteres del Govern Balear. 

- Aprovació definitiva de l'ordenança 
reguladora de la circulació de vehícles a motor dins 

- Valoració dels llocs de feina del personal 
laboral de les escoles aumentanet en 50.000.' Pts 
anuals per les responsabilitats als coordinadors de 
personal de cada centre 

-Donar comptes de dels acords de la comissió 
de govern i decrets d'alcaldia. 

Acords de la Comissió de Govern: 
- Encarregar al gabinet d'estudis tècnics de 

Comissions Obreres un estudi sobre la 
problemàtica de la vivenda a Capdepera. 

- Sol.licitar al CIN1 la subvenció i suport 
tècnic per a la realització de l'inventari de camins 
rurals. 

-Nomenar funcionaris interins de la Policia 
local amb els càrrecs següents a : 

Sargent: Aulonlo Nogalcs 
Oficials: Pere Taberner 

Bartomeu Femandez 
Policies: Alejandro Raposin 

Pablo de María 
Jesús Palomo 

- Acord de adquisició de dues noves fotoco
piadores i una multicòpies. 

- - Acord d'adqusisció de la base de dades 
ARANZADI 

--- --------. .... ... .. .. .. 

Dia 3 de desembre el batle signà el conveni amb la 
consellera de presidència Rosa Estaràs, per la realització 
del Primer pis de la Tercera Edat de Capdepera. 

El Consorci per a la defensa del medi ambient ha 
estat guardonat pel Foment de turisme de Mallorca com 
a la iniciativa privada de preservació mediambiental de 
1996. 

El mateix consorci ha rebut una subvenció de 
16.280.000.' Pts per fer la neteja de les zones forestals 
següents: Carretera Can Patilla-Park:ing Ca1a Agulla; Coll 
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de marina fins Cala Mesquida; Torrent de sa Mesquí da· 
Cementiri fins a ses Coves Roges; Torrent de n'Aguait: 
Cala Provençals-Torrent de cala Fusta. Les feines es du
ran a terme fins el mes de febrer. 

La Conselleria d'Agricultura ha duit a terme la 
neteja de les zones del Coll des vidrier, S'Alzinar-Cova 
Negra, Cala Agulla-Son Jaume li i el perímetre del Talaiot 
des Gigants. 

Protecció Civil convoca a tots els que vulguin for
mar part del cos de voluntaris de protecció civil de 
Capdepera es possin en contacte amb la Policia Local 
(Maria José). 

L'Ajuntament de Capdepera ha editat el 
conjunt de comunicacions de les I Trobada d'Arxivers 
de Mallorca que es celebraren 1 'any passat a Capdepera 
i la guia de 1 'Arxiu Municipal realitzat per I 'arxivera 
Maria Mas sanet Gili. 

De dia 16 al22 de desembre ha tengut lloc a 
la casa del Governador del Castell de Capdepera una 
exposició dels documents més antics i valuosos de 1 'Arxiu 
municipal, així com de l'exposició intinerat sobre Josep 
M8 Quadrado que ha muntat el CIM. 

Fins dia 14 de gener podreu veure a la Sala de 
Plens de l'Ajuntament l 'esposició de fotos ant1gues 
replegades per Sebastià Maleter i Antoni Cofr. 

Dia 14 de desembre a les 19,00 h. tengué lloc a la 
Sala Municipal d'exposicions (Carrer Major 44) i a càrrec 
del Sr. Batle de l' Ajuntament de Capdepera l'acte 
d'inaguració i entrega dels premis del VIIè CONCURS DE 
PINTURA 1996 VILA DE CAPDEPERA, atorgats a 
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Primer Premi de 350.000.- Pts a l'obra núm 86 
' , 

sense titol, de Josep Guerrero Mayol. 
Segon Premi de 200.000.- Pts a l'obra núm. 87, 

sense títol, de Bàrbara Iuan Pastor. 
Tercer Premi de 100.000.- Pts a l'obra núm 16 

dona de llum, de Sebastià Massanet Riera. ' 
Premi Local de 125.000.- Pts a l'obra núm. 71, el 

cnineo espiritual, de Peter Hohenald. 
El jurat ha estat format per 

Sr. Gustavo Peñalver 
Sr. Joan Guaita 

Cultura 

Sr. Joan Carles Gomis 
Sr. Rafael Amengual 
Presidits pel Sr. Josep Gallego, regidor de 

i ha valorat molt alta la qualitat artística de les 92 obres 
presentades al concurs, de les que s 'han seleccionat 17 
per a l'esmentada exposició. 

Enguany s 'ha renovat totalment l'enllumenat 
nadalenc del Capdepera i Cala Rajada incrementant 
notablement els punts de llum. 

J: Ajuntament dessitja 
a tots els ciutadans i ciutadanes de Capdepera 

molt bones festes i feliç 1997. 

MOLTS D'ANYS!. 



actualitat 

CAP VERMELL PROPOSA 
I 

L'AJUNTAMENT DISPOSA 

A Capdepera, al llarg de molts d'anys, per sort 

superats; la cultura i l'ensenyança esteguiren 

abandonades de la mà de Dèu. Fora d'uns 

quants personatges singulars, que contra corrent es 

preocuparen de servar el caliu i transmetre'! a les noves 

generacions, el panorama era desolador. El que avui hem 

aconseguit dins l'àmbit cultural es deu molt a la labor 

desinteressada d'aquells homes, a la seva caparrudesa, 

enfront de mil adversitats quan no de la l'indiferència, 

en defensar la idea que el conei.'{ement i la c1.Jtura són 

essencials per a bastir tant la personalitat dels homes 

com la dels pobles. 

Un d'aquests homenots gabellins va esser don Antoni 

Flaquer, es "Solleric". Fou l'encarregat d'anar 

transmetent als joves el que ell anomenava esperit crític, 

el que obria el ulls a una nova manera de comprendre la 

realitat, no cal dir que allunyada de l'encarcarat pensament 

oficial. Per ca seva hi arrossegaren el cul molts d'al.lots, 

avui adults. Uns hi aprengueren les primeres lletres i 

d'altres hi anaren a preparar les oposicions a banca. Anar 

a repàs, a les sis, a ca's "Solleric" va esser la tasca de 

molts de nins durant molt temps. 

D 'aqtÚ a poc inaugurarem l'institut de secundaria 

i haurem de posar-li un nom. Creim que el d' 

Antoni Flaquer "Solleric" faria justícia a aquests 

homes que mai no dei'<aren de preocupar-se per la labor 

educativa en temps difícils i que ens transmeteren el 

millor de la tradició gabellina. 

Devem agraïment a aquest home i ens sembla que 

serà un orgull per a tots que l'institut dugui el seu nom. 

L'Ajuntament té la paraula. 

.. --------- ...... ---, 
NO AL PVC 

Donya Isabel Tocino 
Ministra del Medi-Ambient 
Pça. San Juan d e la Cruz s/n 

28071 MADRID 

Sra. Tocino: 
La present és per a demanar-li 
que prengm mesures per a 
prohibir els envasos i 
embalatges de PVC. 
Aquest plàstic constitueix un 
autèntic verí medi-ambiental 
pels greus danys que ocasiona 
al medi ambient al llarg de tot 
el seu cicle vital. No comprenc 
com a Espanya encara 
s'utilitza el PVC per a envasar 
aigua i aliments, quan ja hi ha 
legislació prohibint-ho a altres 
països europeus. 

Atentament, 

Nom: ------------------

DNI: --------

Signatura: 

L-----------.1 
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EL DARRER CAPTIU ( i II ) 
La fortificació, a una mitja hora de carni del 

poble, ocupa estratègicament la cunya formada per 
la falç d'un rierol que corr pel fons d'una profunda 
gorja. A la part alta, just sobre el penya-segat s'alça 
l'alcàsser del visir al qual s'accedeix a través 
d'escalinates i jardins. Dintre el recinte s'hi està una 
guarnició de soldats i a la part més baixa s'hi troben 
les cases de la servitut de palau envoltades per un 
hort. Més enllà de les murades, per la part de 
ponent, s'estén el desert 
Immens. 

Fou entregat a un 
jardiner de palau 
encarregat d'ensenyar-li 
l'ofici. Es trobà sol, 
desemparat, el desco
neixement de la llengua 
dificultava l'enteniment 
i semblava entre mal
destre i temorenc. En 
Miquel, tengué mal 
passar aquestes 
primeres setmanes en el 
seu definitiu destí. De 
cada dia més enyorava 
na Tonina, la seva dona, 
a qui no veuria més, al 
seu fill que mai no 
veuria, els seus pares, 
que devien estar 
desolats, els germans, 
els amics i coneguts, i 
fins i tot la truja i els porcellins, que ja devien 
haver nat, enyorava. 

A poc a poc, s'anà acostumant a la nova 
situació, la. seva vida transcorria entre l'hort, on s'hi 
havia fet una cabana de càrritx, i els vergers del 
palau d'on tenia prohibit sortir. 

Al veiljardiner el cuidava una neta, na Fàtima, 
i els vespres, havent sopat, asseguts devall el porxo, 
tots tres, passaven la vetllada aprenent a llegir 
l'Alcorà i a escriure'}. I això que mai n'havia apres 
de llegir i escriure, puix a Capdepera els únics que 
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en sabien eren el capellà i el governador. El jardiner 
els contava històries de princeses obligades a in
ventar-se un relat cada vespre si no volien despertar 
l'ira dels seus raptors, i així aprengué la llengua del 
desert i mil i un contes meravellosos que el distreien 
i l'ajudaven a suportar la nostàlgia dels seus i de la 
seva terra. 

Na Fàtima s'anà fent ~rran i en un sus fou dona: 
garrida, bruna, amb uns ulls com ametlles i una ca

bellera negra com la nit 
més fosca onejant sobre 
les espatlles. En Miquel, 
al qui la sang corria per 
les venes, s'enam.orà, en 
silenci, d'ella. Era una 
follia contra 1 a que 
resultava inútil rebelar
se; amb prou feines ho 
dissimulava 1 mai era 
arribat el moment 
propici de fer una 
insinuació. A partir de 
llavors l'amistat s'en
terbolí, en Miquel, per 
por de mostrar els seus 
sentiments es feia 
l'escàpol i quan no li 
quedava més remei que 
estar en la seva presència 
adoptava una actitut en
tre seca i despectiva que 
feia enfadar a Fàtima la 

qual ara el veia com un home esquerp. 
Reparà, en Miquel, en dos homes que de tant 

en tant venien a parlar amb el jardiner. No en féu 
cas, però les visites s'anaren espessint i allargant, i 
al final agafaren el costum d'encaminar-se a la part 
més baixa de l'hort, on hi havia un cobert amb una 
taula de pedra, i així ningú podia escoltar el que 
deien. Al!,•1mes d'aquestes entrevistes duraven hores 
i intuí que en quelcom desagradable aniria a parar 
tot allò. 

Les noces de na Fàtima ja estaven acordades, 
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el seu padrí havia tancat el tracte amb el pare i el 
germà del nuvi i tendrien lloc en arribar la tardor. 
En Miquel, si l'haguessín tornat a fuetejar, no 
s'hagués trobat tan malament; es sentí abandonat per 
la que havia estat la seva única il.lusió i a la qual, 
intuïtivament, s'havia aferrat amb força per poder 
seguir vivint. 

Un horabaixa en que Fàtima estava asseguda 
sobre la balaustrada de marbre de la font dels Ocells, 
en Miquel, que es retirava de la feina, l'afinà i 
s'estigué una bona estona mirant-la amb ulls 
plorosos. A la fí, després de pensar-s'ho molt, s'hi 
acostà amb la intenció d'obrir-li el cor. Quan ella 
sentí remor de passes es girà, ell li volgué parlar 
dolçament però el que sortí de la seva boca fou un 
crit escardat en lloc del nom de l'al.lota. Ella se'l 
mirà badant els ulls, espantada, s'aixecà i arrencà a 
córrer. La perseguí, però ella entrà a les cambres 
reservades a les dones, i aquesta va esser la darrera 
vegada que en Miquel veié Fàtima. 

Adoptà, en Miquel, un posat taciturn, arisc, 
rancuniós, quasi no es deixava veure. La seva tristor 
esdevingué dolor punyent quan el vell jardiner, l'únic 
que li havia estèss la mà en aquell món desconegut, 
morí, poc temps després. 

Passà a viure a la casa del jardiner i el 
desconsol l'acompanyava tots els dies i nits. Si 
d'antuvi el sofriment el portà cap a la malenconia, 
ara l'ira i la fúria emmetzinaven el seu cor. Els dies 
es succeïen tots iguals i la dessesperació d'en Miquel 
augmentava i rebentava en plors i crits de ràbia. 
Després, el temps endolcí el seu caràcter. Tot i que 
la tristesa i en Miquel feren un llarg camí plegats, 
sofria, i el passar dels anys el sumí en la 
desesperança. El monòton transcórrer del temps el 
submergí en profunda melangia. I així passaren anys. 

Per la manya que tenia d'engalanar els salons 
els dies de festa o de recepció d'embaixadors, acabà 
fent-se imprescindible a palau. El sentit innat de 
l'harmonia i l'êxquisit gust en la confecció de rams 
de flors i galanures feren d'en Miquel un conseller 
priviligiat de la senyora de la casa ~ les seves filles. 
Des d'aleshores ençà el casal del visir agafà 
anomenada per les seves ornamentacions que anaven 
canviant segons les estacions i els convidats, i per 
les millores i noves plantes, algunes fetes dur de 

terres exòtiques, que enriquien, encara més, els 
jardins. 

Ara ja podia sortir de la fortificació i arribar
se al poble, a l'altra vessant del riu, construït sobre 
un turonet. Aquestes anades i vingudes, aprofitant 
qualsevol excusa, ara per comprar llavors, demà per 
adquirir teles brodades per fer domassos, o perquè 
li havien dit que uns mercaders havien arribat amb 
flors desconegudes, li servien d'entreteniment i per 
unes hores s'oblidava que era un estrany en terra 
estranya. 

La filla petita del visir que, malalta d'amor, es 
passava hores darrere la gelosia del harem 
contemplant el jardí, reparà en Miquel i la seva 
fesomia plena de resignada tristor i enyorança i el 
convertí, en les seves fantasies, en germà d!infortuni. 

Un bon dia, quan passejava pel jardí, demanà 
a en Miquel quina era la causa de dur la tristor al seu 
rostre. 

-Excel.lència, quan vaig arribar aquí era jove, 
feia poc que m'havia casat i la meva esposa esperava 
un fill, que hores d'ara deu esser un home dret i 
condret, esper. El meu pensament, senyora, no 
s'aparta ni per un moment dels meus. Què voleu que 
vos diga?, més me valdria deixar aquest món i aca-
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bar de patir. 
-T'agradaria tomar a veure els teus ·? -preguntà 

la princeseta. 
-Senyora, això és impossible i ja m'ho he tret 

del cap. 
-T'agradaria o no ? -insistí la joveneta- Si jo 

volgués, podries. 
-No faceu befa d'un pobre jardiner, tingueu 

compassió d'un esclau. 
-Saps, d'aquí a poc m'he d'esposar, no pas amb 

el meu enamorat, sinó amb el ministre del rei de les 
terres del Sud, per això el meu pare me concedirà 
els desitjos que jo vulgui. Si em promets una cosa li 
demanaré al pare que et deixi partir. 

Per primera vegada en molts s'anys una espurna 
d'esperança brillà als ulls d'en Miquel. No sabia què 
pensar, s'estigué una estona podant un roser i a la fí 
digué: 

-Quina és aquesta promesa de la qual depèn la 
meva llibertat ? 

-M'has de prometre que si et deixam anar a la 
teva terra serà per visitar la teva família, i que vindràs 
amb el primer navili que salpi de tomada. 

-Vos ho promet, excel.lència -contestà en 
Miquel. 

Al cap de pocs dies fou cridat a les 
dependències del visir, qui li entregà una carta de 
protecció per al viatge i una bossa amb doblers, en 
el ben entès que abans d'entrar l'hivern ja estaria de 
tornada. 

Feu el mateix viatge que de jovenet, només 
que a l'inversa; ara corria cap a la llibertat. Embarcà 
a Orà de cap a Ciutat en un vaixell d'uns mercaders 
napolitans, en arribar li faltà temps per, amb els 
doblers que li quedaven, llogar una galera per a ell 
tot sol i partí, cavalls desbocats, cap a Capdepera. 

Arribà de vespre i començà a cridar perquè li 
obrissin la porta. El guaita -havien passat tants 
d'anys- no el conegué però, com que ell insistia i no 
parava de fer renou, avisà al cap de la guardia que 
no s'acabà de creure el que aquell home, des de baix 
de la murada, li contava. Al final s'estent:,rué la noti
cia i tots els gabellins guaitaren pels merlets per veure 
en què parava tot allò. 

En Miquel no parava de dir el seu nom, el de 
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la seva dona, el dels seus pares i d'anomenar gent i 
coses que recordava per tal que veiessin que era ell 
qui havia tomat. La seva dona el reconegué i li 
obriren la porta, hi hagué aferrades pel coll, besades, 
salutacions, i no hi eren a temps a contar, uns el que 
havia succeït durant la seva llarga absència, i ell el 
seu calvari. Na Tonina li presentà la seva filla, na 
Bel, i el seu net Miquel, els pares feia temps que 
havien mort i daren gràcies a la Mare de Déu de 
l'Esperança que havia volgut arreplegar-los de nou 
a les velleses. 

Arribà l'hivern i seguí la primavera i després 
l'estiu i encara la tardor i en Miquel prou alerta anà, 
per les feines que hi tenia, a embarcar-se de cap a 
Orà. 

fi 
Me'l contà el repadrí Miquel. 

llucià rinyon 

fotografies Carlos López Àlvarez 
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ELNOM,SENYAD'IDENnTAT ' · ~ 
I 

La imposició del nom és el primer actepersonalitzadorquerebràel nounat D'alguna manera el distingiràiliinfondrà 
caràcter. 

Per això s'hi pensa. Se li exigeixen qualitats estètiques, familiars, 3mbientals i fins i tot simbòliques. 
Hem passat molts d'anys de lamentable oblit de la importància dd nom, el so que més sovint sentirà la persona a 

la seva vida i que el representarà allà on vagi. 
Perquè quan presentam a un duaner o al recepcionista d'un hotel de Madrid o Brossel-les un DNI on consta el nom 

de Josep, Miquel, Aina, Margalida, en lloc de José, Miguel, Ana, Margarita, fe im silenciosament la proclamació de 
la nostra personalitatcol·lectiva. Una personalitat diferenciada dins elconjunt de pobles de l'EstàtEspanyoli d'Europa. 

Des de fa anys podem ser Jaume, Lluïsa i Joana, tant a ca nostra com als papers i documents. Per a un nounat, basta 
fer la inscripció del naixement en català. Els qui esta u inscrits arn b l n nom en castellà només heú de fer les següents 
passes: 

Model de sol-licitud de modificaci6 del nom propi 

El/la sotasignat/da ..................... ............. ............... . . 

nascut/da el dia ....... d ............ .......... de 19 ...... .. 
a ................... · ... ,amb DNI núm . .... .................... .. 

que viu a ................. , ... carrer/plaça d .... ~ .......... . 

......................................................... Núm ............................... . 

SOL·LICITA: 
que es modifiqui la inscripció al Registre Civil del 
seu nom propi substituint-lo per la corresponent 
forma en llengua catalana, ................................. .. 

d'acord amb el dret que a l'efecte atorga l'article 2n. 
de la Llei 17/1977, de 4 de gener (Jefatura del Es
tada), per la qual es modifica l'a1icle 54 de la Llei 
de Registre Civil de 8-6-1957. 

(Signatura) 

Sr. Encarregat del Registre Civil núm .... d ....... .... . 

Si teniu algun dubte podeu consultar aquest llibre: 

1. Fer acte de presència al Registre i demanar la 

modificació de nom, omplint una instància que podeu 

trobar allí mateix o que podeu escriure vosaltres seguint 

el model que us proposam. 

Faran constar la modificació del nom a la partida de 

naixement i al llibre de família. 

2. Amb una fotocòpia de la partida de naixement· 

modificada o amb elllibre de família podeu demanar que 

al DNI:també aparegui el vostre nom en català. I amb el C8:JJ~ 
DNI podreu demanar que tota la vostra documentació se al~-p""' 
nonnalitzi: carnet de conduir, NIF, llibreta del banc ... 

Tots aquests tràmits són gratuïts. 

Catàleg de noms propis de persona. Joan Miralles- Antoni Llull. Col. Les Tres Llances, núm. 1. Universitat de les 
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At;ULb~ÉS 
. . . 

.oE: ··. ·. 1 

X L1himne més adient per a la pàtria de la 

terra inexistent és l1iLiusori. 

X A partir d1ara, podem exigir el passaport 
en mallorquí, o més aviat es tracta d1un himne 
virtual ? 

X Hi a una -terra1 hi ha individus, hi ha un 

himne, només falten ciutadans. 

X "Deustchland über alies" hagués estat un 
bon himne. 

Pau a la Regió 
dels Grans Llacs 

africans 

1l11lem Viure Ara, 
Per Reellnllr,ir 
El Se" 1'aí1 Oema 

Banc Bilbao-Vizcaya. BBV (0182) 
oficina 4903 (Foners- Palma) 

Compte/corrent 6000-1 

Fan la Crida: 
Amics de la Terra, Apotecaris Solidaris, 
Bombers sense fronteres, Fons mallorquí 
de solidaritat, Ingenieria sin fronteras, 

. Universitat flles Balears, l&dnos del 
Mun~o!_ l&ïns Sens~ Fronteres 

COPA DAVIS A CAPDEPERA 
A LA PISTA DE LA 

CENTRAL NUCLEAR DASCOLL - ll 
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Els companys de la revista Bellpuig volen, poden i han editat un número extraordinari 
dedicat a glosar l'efemèrides del 75è aniversari de l'arribada del tren a Artà. Els qui 
feim Cap Vermell, encara que volguem, no podem fer-ho perquè el tren mai no arribà 
al nostre poble. Per què ? 

75~: ANIVERSARI DE LA NO-ARRIBADA DEL TREN A CAPDEPERA 

A rel de l'arribada del Ferrocarril a Artà, els pobles veïns de Capdepera-Cala Rajada i Son Servera, 
aleshores molt vinculats a Artà, es feren eco de la gran festa artanenca celebrada amb tota la pompa 
mai viscuda. Així tenim que, a la publicació del periòdic artanenc "LLEVANT", a la qual hi col.laboraven 
els pobles veíns anomenats, es feren eco d'aquesta efemèride publicant les seves opinions i els desitjos 
dels gabellins que el traçat de la línia arribàs un dia a Cala Rajada. Als arguments de sant Antoni, tant 
a Capdepera corn a Son Servera, els glosadors es vessaven en alabances al nou mitjà de comunicació 
amb la capital. En varen insertar unes quantes gloses que per la seva importància recordam: 

Gloses 

Quan es tren va venir a Artà 
una gran festa se fer 
entre noltros qui pogué 
la va voler celebrar, 
si Déu ho vol, dia vendrà 
que tots la farem també. 

Per tal asunto tractà 
ve venir una comisió 
la companyia es millor 
element dins Artà, 
gran interés demostrà 
per sa nostra població. 

Don Rafel Blanes vengué 
amb sa seva companyia 
per parlar sobre sa via 
i lo que havíem de fer, 
aquest senyor mos digué 
que per ell influïria. 

Crònica de Capdepera al "Llevant" 

Entre altres coses deia: 
Fa una temporadeta, corn segurament 

recordaran els nostres lectors gabellins, que a 
la Casa consistorial d'auqest poble, tengué lloc 
una reunió on hi assistiren les forces vives de la 
població i algunes persones d erelleu de la vila 
d'Artà, entre elles el nostro hon amic D. R<1fel 
Blanes Tolosa el qual parlà llargament sobre la 
millora per noltros tan desitjada: la venguda del 
tren aCapdepera, del qual senyor en quedàrem 
contentíssims, agraïts i entussiasmats per les 
seves atencions vers del nostra milloramnet i 
progrés, com és una obra de molt de treball com 
"la realització del dit ideaL 

Presentat el pla a Madrid, pareix que sortiren 
algunes dificultats a l'aprovació per separat del 
tros de via de Cala Rajada a Artà, però I:,>ràcies a 
la intervenció de D. Rafel es creu que tot se 
solucionarà.* 
*Aquesta plana és la 30 del número 553 de Bellpuig. 

Ara ja coneixem el final de la història i el tren mai arribà a Capdepera. Pel poble s'anà diguent que el 
motiu era que els senyors d'Artà no volien que el tren arribàs fins aqui, i que la prova que no hi havia cap 
interès en continuar el traçat de la via és que l'estació està emplaçada de tal manera que si es perllongàs mai 
no arribaria a Capdepera. Clar que aquesta explicació fa molt de temps que no se sent i, fins i tot, el més 
joves la desconeixen, i és que el tren, deixant d'esser la via de comunicació principal a Mallorca, ja no 
arriba a Artà. Pot ser per això que per als gabellins la conmemoració del 75" aniversari de Jlarribada del tren 
sibrui com sentir ploure. 
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COM PREPARAM EL NADAL 

Valguem o no, d'alguri.a manera tots preparam 
Nadal, encara que no tots el preparem igual. Les 
cases comercials, des de fa un mes llancen les seves 
ofertes i spots publicitaris amb t~ta la seva força i 
imaginació: "No te pierdas las Navidades màgicas 
de ... ", "PreparelaNavidaden ... " (elnom comercial). 
"Llénese de Navidad en ... " Per a totes elles, la 
preparació de Nadal consisteix a oferir productes i 
aconseguir que la gent compri el més possible. 

Ales famílies en general també es preparen les 
festes; n'hi ha algunes que encara fan torró de 
manera artesanal, moltes posen un arbre, decoren 
la casa, i d'altres munt~n també el Betlem. Sobretot 
les. dones, uns dies abans de Nadal, d~en molt de 
trui preparant els condiments per servir-los després 
a la taula. · 

Els nins, a les escoles, preparen igualment 
Nadal, fent el Betlem, aprenent nadales i, els més 
petits, memoritzant una poesia. 

L'Església, tot i que també decora el temple 
amb neules i altres elements propis de la festa, 
dedica els seus esforços a la preparació interior i per 
això té establert el temps d'Advent, quatre setmanes, 
per preparar la vinguda de Jesús, el Salvador. 

Els cristians creim que Nadal no és només un 
fet històric o un aniversari del naixement de Jesús, 
per a nosaltres Nadal f>.s rede:scohrir què: Df>.u es fa 
present altra vegada dins el cor de l'home, del món, 
de la Història ..• per això ens prepararm i per aquest 
motiu feim festa. 

Tot i que m'agrada ser respectuós amb tota 
casta de creences i d'increences, em sap greu, però, 
que per a molts el Nadal només sigui una gran 
ocasió per ala loteria, el joc, les bauxes, gateres, nits 
en blanc i bons menjars. No es tracta d'esser 
puritans; és evident que cadascú, mentre no molesti 
l'altre, pot fer el que vulgui, però crec que el bon 
menjar, la diversió i la iLlusió per la loteria no tenen 
per què estar barellades amb la iLlusió familiar, amb 
l'atenció als altres, ni amb les creences: també els 
cristians, per les festes, menjam millori ens divertim. 

Sigui quina sigui la preparació que cadascú 
faci per a Nadal, el meu desig és que tots el visquem 
en pau, respectant-nos, sentint-nos solidaris i 
estimant-nos: aquesta és la millor font d'alegria. 

Andreu Genovart Orell 

BATEC 

"La UNICEF denuncia que els cascs blaus 
violaren nines a les missions de pau". 

La notícia que els cascs blaus s'aprofitaren de 
la seva situació en zones de conflicte annat per a 
violar, quan no fomentaren la prostitució entre 
menors, ha sorgit aquests dies abans de Nadal, 
ocupant les primeres planes de la premsa mundial. 
Molts ja sabíem que sota el casc blau de l'ONU hi 
havia essers humans amb totes les contradiccions 
pròpies de l'espècie. Tampoc ens ve de nou que 
aquests soldats es sentin superiors a la població on 
actuen (Angola, Moçambic, Somàlia, Cambodja, 
Ru:¡nda ... ) ni que, al cap i a la fi, siguin tropa en 
zona de guerra. El que ens cfrida l'atenció és la 
impunitat amb què s'han desenvolupat els fets. No 
s'ha tractat de casos aïllats i, a més, els autors han 
patit el terrible càstidpremi de la repatriació. Ningú 
no els ha jutjat, ningú no els ha demanat comptes. 

Vaja imatge de civilització occidental i 
desenvolupada que donam als països del Tercer 
Món. Si les missions humanitàries actuen d'aquesta 
manera, què es pot esperar dels enemics reals? 

En tota aquesta història només hi trobam un 
punt d'esperança, i és que ha estat la pròpia ONU, 
mitjançant la UNICEF, qul. ha destapat el cas. Per 
ara només és una notícia que en poc temps serà 
oblidada (les autoritat espanyoles s'han apressat a 
aclarir que no hi havia soldats "nostres" implicats). 

TRESI NORES 
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medi ambient 

Estranya, per no usar un qualificatiu desqualificador 

com el que presumiblement utilitzaria el nostre benvolgut 
lector habitual que respon a les inicials J.P F.G. 

D'antuvi declinam, els qui feim la revista, qualsevol 

responsabilitat en l'organització de la manifestació que 
recorregué els carrers de Berlin baix el lema ''Millor 
despullats que amb pells". Nosaltres ens limitam a dar-li 

publicitat després d'haver-ho fet tota la premsa mundial i 

no ens agradaria gens ni mica que el senyor J.P 
F. G. pensàs que es tracta de res personal. 

Aquestes walkíries d' "Animal Peace" 
protesten per la matança d'animals amb l'únic 

propòsit de fer abrics de pell per a les senyores (?) 
que se'ls poden pagar. Dintre de la mateixa 

campanya hi hagué manifestacions a Londres, a 

N ava York, aquesta coberta per un enviat especial 

de Cap Vermell que informà que s'havia realitzat 
sense incidents, i a d'altres ciutats. 

Es calcula q~e cada any es maten uns 120 
milions d'animals per satisfer la demanda de pells. 
Espanya és el tercer país consumidor d'abrics de 

visó del ~ón i per fer-ne un es necessiten, de 

mitja, uns 60 visons. 

L'excusa que aquests animals són criats en 

granges no és vàlida, al menys per a aquells que 

estimen la natura o creuen que els animals no 
són posats al món per esser torturats amb l'única 

finalitatde lluir la seva pell. De fet, molts d'aquests 
animals són salvatges, tancats a gàbies i 

manipulats genèticament per aconseguir tamany¡ 
pes, color i varietat de pell adequada a les 

necessitats que imposa la moda femenina. 

Mentre esquilmam i maltractam uns 
animals , d'altra banda gastam, de cada vegada 

més, en la manutenció d'animals domèstics; per 

exemple, Alemanya dedica més de 390.000 
milions de pessetes anuals en aliments per a 

animals. Com s'explica aquesta contradicció ? 
S'han convertit els animals de companyia en un 
objecte més de consum d'usar i tirar? 

-TA MARE TÉ UN ABRIC DE PELL 
-A LA MEVA LA HI ARRANCAREN 
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D'en temps primer ... 
una ullada cap enrere, per recordar la nostra gent 

L'Ajuntament en plè, acompanyat d'unes garrides jovençanes, es retratà a la plaça d'es 

Sitjar abans de partir de cap a ses coves de s'Ermita, on esperaren el president de la 

República, don Niceto Alcala Zamora i el ministre d'hisenda, don Indalecio Prieto, que les 

visitaren. Això era el2 d'abril dell932. 

Aquesta fotografia, vertader document històric, ens permet conèixer la fesomia als 

membres del consistori, que són: l'amo en Tomeu "el nin de s'Heretat", que morí fradí; en 

Biel "Sant", padrí d'en Biel de sa Serradora; en Llucià Sirer "Fuster"; l'amo en Miquel 

"Creu", el batle; en Jaume Vaquer Carrió, de s'Heretat¡ en Biel de son Poca Palla, que 

tenia una fusteria on ara es troba la botiga de robes dels seus fills¡ en Tomeu de ca'n 

Patilla, casat fora descendència; Francisco Terrassa "Cirera", pare dels germans Pep i Colau 

; i tanca la fila en Mateu Garau "Parreta", padrí d'en Miquel Sirer de la botig-a de ca'n 

Rinyon i d'en Mateu "Parreta" de sa Banca March. 

Elles són na Bel Vaquer "Gatona", casada amb en Joan Morey, mare d'en Mateu i na 

Margalida i que ens ha ajudat a identificar els personatges¡ n'Antònia Moll; na Bet Flaquer 

"Santa", casada amb un guàrdia cívil; Carme Bnmet de ca's Carter¡ na Margalida Coll, 

esposa d'en Miquel Llull; Catalina Rosselló, casada amb en Tomeu Pascual; na Margalida 

de ca n'Enrique¡ na Maria "Barona", dona d'en Miquel de son Poca Palla; Miquela Flaquer 

"Rossa"; i n'Antònia Moll "Cateola", dona d'en Miquel Sirer Sureda. 

Al darrera, amb la gorra posada, el zelador i el municipal, conco i nebot, en Toni i en 

Joan "Quec". 

I, preparats, els cotxes i la camiona que havia de traslladar la comitiva fins a la gola. 




